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 المستخلص 

  البحث إلى دراسةةةةةةةةة تغيي  التخي  المنابي على شةةةةةةةةبة الجزيرة العربية  هذاهدف  ي
ً
المملكة العربية    خصةةةةةةةةوصةةةةةةةةا

  الجوية المتطرفة والتي تكون علىالسةةةةةعوديةس ولا سةةةةةيما التخي ات في درجة الحرارة المسةةةةةتقبلية وال واهر  

نمةاذ  المنةا   أحةد   تسةةةةةةةةةةةةتخةدم الةدراسةةةةةةةةةةةةةة  حيةث  الأمطةار الخزيرة   او  الجفةاف    و ا  حراريةةشةةةةةةةةةةةة ةل موجةات  

-2036من العام    زمنيتين في القرن الحادي والعشةةةةةةةةةرين  نالإقليمي لحسةةةةةةةةةات التخي ات المسةةةةةةةةةتقبلية لف  تي

النتائج إلى أن أجزاء وسةةةةةةةةج شةةةةةةةةبة الجزيرة العربية سةةةةةةةة  داد حرارة في  وقد اشةةةةةةةةارت     2100-2071و    2065

درجةة    1.5-1.0المسةةةةةةةةةةةةتقبةلس حيةث ت  اوو التخي ات المتوقعةة في درجةة الحرارة خلال منتصةةةةةةةةةةةة  القرن بين  

إلى أنة من   بالإضةافة  RCP8.5 درجة مئوية تحت السةيناريو  2.5-2.0س و  RCP4.5 مئوية تحت السةيناريو

في مع م أنحةاء شةةةةةةةةةةةةبةة الجزيرة    %50المتوقع زيةادة عةدد الأيةام الةدافئةة والليةالي الةدافئةة بدسةةةةةةةةةةةةبةة تزيةد على  

تخي  دورة الأمطةار السةةةةةةةةةةةةنويةةس  تيتوقع أن  بةل د الأيةام البةاردة والليةالي البةاردة   العربيةةس في حين ينخف  عةد

مع زيادة الهطول خلال فصةةةةةةةل الجفاف وانخفاضةةةةةةةة خلال فصةةةةةةةل الأمطار الخزيرة  وتشةةةةةةةي  النتائج إلى أن  

التوقعات لمؤشةةةةةةةرات الأمطار ليسةةةةةةةت متااجسةةةةةةةة بين النماذ  المناخية العالمية المسةةةةةةةتخدمة في الدراسةةةةةةةة   

عند  عات المتعلقة بالأمطار بعناية وبشةةةةةةةةةة ل عامس تسةةةةةةةةةةلج الدراسةةةةةةةةةةة ال ةةةةةةةةةةوء على ضةةةةةةةةةةرورة تفسةةةةةةةةةةي  التوق

يمكن القول إن الدراسةةةةةةات المناخية     و مع التخي ات المناخية  السةةةةةةياسةةةةةةة والتكي اسةةةةةةتخدامها لأ را   

خاذ إجراءات  تشةةةةةي  إلى تغيي ات كبي ة لتخي  المنا  على شةةةةةبة الجزيرة العربية في المسةةةةةتقبلس ويا  علينا ات

فعةةالةةة للتكي  مع هةةذد التحةةديةةات والحةةد من انبعةةايةةات الخةةازات الةةدفيئةةة لرحفةةا  على البيئةةة والموارد  

 الطبيعية في المنطقة 
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ABSTRACT 

This research thesis investigates the impact of climate change on the Arabian 

Peninsula and Saudi Arabia, particularly the changes in future temperature and 

extremes in the form of heat waves, droughts, and heavy rainfall. The study uses 

state-of-the-art regional climate model (RegCM4) simulations to compute future 

changes for two time slices in the 21st century which are 2036-2065 and 2071-

2100 with respect to the reference period 1976-2005. Results show that the central 

parts of the Arabian Peninsula are likely to get hotter in the future, with projected 

temperature changes ranging from 1.0-1.5°C under RCP4.5, and 2.0-2.5°C under 

the RCP8.5 scenario in the mid-century to 4-4.5°C under RCP4.5 and about 4.5-

5.5°C under RCP8.5 by the end of the century. The study also examines climate 

indices for selected cities in Saudi Arabia and finds that warm days and warm 

nights are expected to increase more than 50% over most parts of the Arabian 

Peninsula, while the number of cold days and cold nights decrease. Additionally, 

the study finds that the annual precipitation cycle is expected to change, with an 

increase in precipitation during the dry season and a decrease during the wet 

season. The projections for precipitation extreme indices are not consistent among 

the three global climate models used in the study. Overall, the study highlights the 

need for careful interpretation of precipitation projections for policy purposes as 

well as for climate change impact and adaptation related studies. In conclusion, 
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the study provides valuable insights into the potential impacts of climate change 

on the Arabian Peninsula and Saudi Arabia. The findings highlight the need for 

urgent action to mitigate the effects of climate change and to implement effective 

adaptation strategies to minimize the risks to human life and infrastructure in the 

region. 

Keyword: Climate extremes events, Saudi Arabia RCM Simulation, 

Temperature Projection, Precipitation Projection, Climate Change 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


